
دوشنبه27فروردین1403-6شوال1445-15آوریل2024-سالبیستوسوم-شماره6238  8   شهرستانها

تامین پایدار آب شرب 2 شهر و 19 روستا 
با بهره برداری از فاز اول طرح توسعه ای 

تصفیه خانه آب خوانسار
گروهشهرستانها–زهرامسیبیزاده: در سه ماهه نخست سال جاری با 
بهره برداری ازفاز اول طرح توسعه ای تصفیه خانه آب خوانسار، آب شرب 2 شهر 

و 19 روستا در این منطقه به صورت پایدار تامین می شود. 
مدیر عامل آبفای استان اصفهان با بیان اینکه پیش بینی می شود در خرداد ماه 
سال جاری فاز اول طرح توسعه ای تصفیه خانه آب خوانسار به بهره برداری برسد 
اظهار داشت: با بهره برداری از این طرح، 100 لیتر بر ثانیه به ظرفیت تامین آب 
شرب مردم منطقه خوانســار که جمعیتی بالغ بر 32هزار نفر تخمین زده شده 
اســت، افزوده می شود.حسین اکبریان در خصوص هدف اجرای این پروژه افزود: 
بررسی ها حاکی از آن است که با توجه به موقعیت جغرافیایی خوانسار، توریست 
پذیر بودن و جمعیت رو به رشد این منطقه، حدود 4.5 میلیون متر مکعب آب 
شــرب درســال برای جمعیتی بالغ بر 58 هزار نفر در منطقه خوانسار در سال 

1420 مورد نیاز است.
مدیرعامل آبفای اســتان اصفهان با اشــاره به روند طرح آبرسانی به خوانسار 
گفت: عملیات اجرایی طرح آبرســانی به خوانسار از سال 1388در دو فازاجرایی 
شد که فاز اول شامل احداث 2 ایستگاه پمپاژ به مجموع 400 متر، احداث3 باب 
مخزن ذخیره در مجموع به ظرفیت 5 هزار مترمکعب واجرای حدود 34 کیلومتر 
خط انتقال آب ازخروجی تونل هنده تا خوانسار بوده است که فاز اضطراری این 
تصفیه خانــه آب با هزینه ای بالغ بر 202 میلیارد ریال در ســال 1395 به بهره 

برداری رسید.
اکبریان با بیان اینکه فاز دوم طرح توســعه ای تصفیه خانه آب خوانســار که 
شــامل احداث فاز متعارف تصفیه خانه و احداث ایستگاه پمپاژ از سد گلپایگان 
بوده اســت اعلام کرد: طرح توســعه ای تصفیه خانه آب خوانسار در خرداد ماه 
سال 1402 در بخش سازه ای، ایجاد تجهیزات مکانیکال و الکتریکال آغاز شده 
و ایــن پروژه به منظور افزایش ظرفیت تصفیه آب، در دو مدول که حدود 200 
لیتر درثانیه بوده اســت در دستور کار قرار گرفت .پیش بینی می شود با تکمیل 
طرح جامع آبرسانی به خوانسار جمعیتی بالغ بر 58 هزار نفر از منافع این طرح 

بهره مند شوند.

مجتمع آب شیرین کن لیردف 
به بهره برداری نزدیک می شود

مدیرعامــل آبفای اســتان هرمزگان گفت: مجتمع آب شــیرین کن لیردف 
جاسک در مراحل پایانی قرار گرفته و بزودی آماده بهره برداری خواهد شد.

به گزارش ایسنا در هرمزگان، عبدالحمید حمزه پور از مراحل ساخت مجتمع 
آب شیرین کن کاشی کمبکی کرتی لیردف جاسک بازدید کرد.وی در این بازدید 
گفت: این مجتمع در مراحل پایانی قرار گرفته و بزودی آماده بهره برداری خواهد 

شد که در نتیجه آن نیاز بیش از 13 هزار نفر در جاسک برطرف خواهد شد.
مدیرعامل آبفای اســتان هرمزگان ادامه داد: این منطقه شــرقی ترین نقطه 
استان اســت و برای رفع نیاز مردم آن، استاندار پیگیری های خوبی انجام داد و 
ســرمایه گذار طرح هم برای اجرای آن تلاش کرد و در کمتر از یک ســال آماده 

بهره برداری است.
وی ظرفیت این مجتمع را 3 هزار و 300 مترمعکب عنوان کرد و گفت: فعال 
شدن این مجتمع به پایداری وضعیت آب یک شهر و 23 روستا در شرق جاسک 
کمک می کند.این مسئول خاطرنشــان کرد: اعتبار هزینه شده برای این طرح، 

538 میلیارد ریال بود.

وقوع بیش از 12 هزار  مورد حیوان گزیدگی 
در خوزستان در سال گذشته

معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی جندی شاپور اهواز با اشاره به وقوع بیش 
از 12 هزار مورد حیوان گزیدگی در ســال گذشــته، از افزایش 30 درصدی این 
موارد در استان خوزستان خبر داد.دکتر پژمان بختیاری نیا در گفت وگو با ایسنا، 
اظهارکرد: ســال گذشته 12 هزار و 4۶8 مورد حیوان گزیدگی در 23 شهرستان 
تحت پوشش دانشگاه علوم پزشکی جندی شاپور اهواز رخ داده که در مقایسه با 

مدت مشابه سال قبل از آن 30 درصد افزایش داشته است.
وی با بیان اینکه بیشــترین موارد حیوان گزیدگی ها، گازگرفتگی سگ است، 
افزود: در این مدت  تعداد کل موارد سگ گزیدگی 10 هزار و ۷2 مورد بوده است 
که 2 هزار و 390 مورد از این تعداد مربوط به گزش ســگ های بلاصاحب بوده 
اســت.بختیاری نیا بیان کرد: همه موارد حیوان گزیدگی به عنوان مورد مشکوک 
به هاری در نظر گرفته می شــود و اقدامات سرم تراپی و واکسیناسیون برای آن ها 

انجام می شود.

آغاز عملیات اجرایی 
ساخت توربین های بادی نیروگاه خواف

مدیرعامل شرکت ماشین ســازی اراک گفت: عملیات اجرایی پروژه ساخت 
توربین های بادی طرح توســعه نیروگاه بادی خواف در ماشین سازی اراک آغاز 
شد.به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، رضا سرائی بیان کرد: قرارداد ساخت 30 
دستگاه برج و قطعات فنی توربین بادی، ملحقات و بالابر مربوط به طرح توسعه 
نیروگاه بادی خواف در این شــرکت منعقد شد. وی عنوان کرد: این قرارداد بین 
شرکت ماشین سازی اراک و شرکت فن آوران انرژی منعقد و عملیات اجرایی این 
پروژه با تامین متریال و مواد اولیه به طور رســمی  به همت صنعتگران ماشــین 

سازی اراک در فروردین ماه سال جاری آغاز شد. 
مدیرعامل شرکت ماشین ســازی اراک ادامه داد: شرکت فناوران انرژی پاک 
زیر مجموعه گروه اقتصاد مفید در ســال 1400 احداث نیروگاه بادی خواف به 
عنوان بزرگترین نیروگاه بادی کشور به ظرفیت 100 مگاوات و با سرمایه گذاری 
بالغ بر 100 میلیون دلار را در دستور کار خود قرار داد که فاز 10 مگاوات آن در 
حال تکمیل و طرح توسعه آن با ظرفیت ۷5 مگاوات با خرید تجهیزات و بخش 

مهندسی در حال اجرا است.
سرائی خاطر نشان کرد: شرکت ماشین سازی اراک علاوه بر فعالیت در حوزه 
نیروگاه ها و انرژی های تجدیدپذیر در حوزه صنایع نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی، 
صنایع معدنی و فولاد، تاسیســات حرارتی و دیگ های بخار، ریخته گری آلیاژی، 
آهنگری، پل و سازه های فلزی و تاسیسات بندری به عنوان صنعتی صنعت ساز 
فعالیت اســت. وی در رابطه با آورده مالی این قرارداد برای شرکت ماشین سازی 
نیز گفت: رقم نهایی ســود این قرارداد برای شرکت ماشین سازی برآورد نشده و 
بعد از پایان پروژه ســودآوری این قرارداد مشخص می شود. شرکت دانش بنیان 
و مادر تخصصی ماشین سازی اراک با بهره مندی از ماشین آلات مدرن، خطوط 
تولید پیشرفته و کادر مهندســی مجرب یکی از شرکت های صنایع زیربنایی و 
استراتژیک کشور محسوب می شود که حیطه گسترده ای از فعالیت های مختلف 

تولیدی و اجرای طرح های صنعتی را به خود اختصاص داده است.

پُر شدن کامل تالاب هشیلان
 به دنبال بارش های اخیر

رئیس اداره محیط زیست شهرستان کرمانشاه از پرُ شدن کامل تالاب هشیلان 
به دنبال بارش های اخیر خبر داد و گفت : با این وجود باز هم احتمال خشــک 
شدن این تالاب در فصل تابستان وجود دارد.محمدحسین فلاحتی رئیس اداره 
محیط زیست شهرستان کرمانشاه با اشاره به بارندگی های خوب چند وقت اخیر، 
گفت : خوشــبختانه این بارش ها منجر به پرُ شدن کامل تالاب هشیلان شده و 

اکنون اطراف جزایر تالاب به طور کامل آب دارد.
وی دبی کنونی سراب سبزعلی به عنوان منبع اصلی تامین آب تالاب هشیلان 
را حدود 200 لیتر در ثانیه اعلام کرد که نسبت به ماه های گذشته مناسب است 
و یادآور شــد: البته سنوات گذشــته در چنین ایامی دبی این سراب حدود 400 

لیتر در ثانیه بود.
رئیس اداره محیط زیست شهرستان کرمانشاه با بیان اینکه از حدود 40 روز 
قبل بخشــی از آب رودخانه رازآور نیز به تالاب هشــیلان هدایت و باعث بهبود 
شرایط این تالاب شد، عنوان کرد: مقرر شد تامین آب هشیلان از رازآور تا پایان 
فروردین باشــد، اما در تلاشیم که این روند ادامه پیدا کند، زیرا هرچقدر تامین 
آب بیشــتری صورت بگیرد، خشک شدن تالاب در فصل گرما به تعویق خواهد 
افتاد. فلاحتی معتقد است با وجود شرایط بسیار خوبی که در حال حاضر تالاب 
هشــیلان دارد باز هم امکان خشک شــدن آن در فصل گرما هست، زیرا با اوج 
گرفتن فعالیت های کشاورزی و آبیاری مزارع اطراف، اضافه برداشت از منابع آب 

زیرزمینی حاشیه تالاب رخ می دهد و بر وضعیت هشیلان اثر خواهد گذاشت.

کوتاهازاستانها

رودخانــه قره ســو در شهرســتان نمین 
این روزها با ســرریز شــدن فاضلاب شهرک 
صنعتی شــماره 2 اردبیل، آلــوده به فاضلاب 
شده اســت.بازدید میدانی از شهرک صنعتی 
شــماره 2 اردبیل نشــان می دهد که به دلیل 
غفلت و بی توجهی مسئولان در عدم بالا بردن 
ظرفیت تصفیه خانه فاضلاب شــهرک صنعتی 
شماره 2 اردبیل، این مجموعه به دنبال بارش 
باران و ســرریز شــدن آب آلوده به پساب در 
ایــن مجموعه به قره ســو و زمین های اطراف 

شهرستان نمین سرریز شده است.
دبیر شــرکت خدماتی شــهرک صنعتی 
اردبیل 2 با تأیید این موضوع و ســرریز شدن 
فاضلاب شــهرک صنعتی شــماره 2 اردبیل، 
اظهار داشــت: ما تنها تصفیه خانه شماره یک 
را با ظرفیت 2 هزار و 500 متر مکعب تحویل 
گرفتیم و مدول دوم دارای اشــکالات زیادی 

است و هنوز تحویل گرفته نشده است.
بهزاد اعلمی تصریح کرد: در سال های اخیر 
به صورت مکرر مشــکل جمع شدن آب های 
جاری در خیابان های شهرک صنعتی شماره 2 
اردبیل و سرریز شدن تصفیه خانه فاضلاب این 
شــهرک را به دنبال بارش باران و جمع شدن 
آب به گوش مسئولان رسانده ایم ولی هیچ یک 
از مســئولان اقدامی عملی در این زمینه انجام 

ندادند.
تولیدی  وی گفــت: صاحبان واحدهــای 
مســتقر در این شــهرک که به صورت منظم 
و مرتب شــارژ خــود را پرداخــت می کنند، 
شــاکی این موضوع بوده و در 2 روز گذشــته 
معابر شــهرک مملو از آب ســطحی آلوده به 
پســاب شــده و از منگول های دفع فاضلاب، 

آب آلوده ســرریز و در خیابان ها جاری شده 
و تردد صاحبان واحدهای تولیدی و مراجعین 
به شــهرک را با مشکلاتی جدی روبه رو کرده 

است.
دبیر شرکت خدماتی شهرک صنعتی اردبیل 
2 افزود: متأسفانه برخی از واحدهای تولیدی 
همچون کارخانه سبلان پارچه 2 برابر ظرفیت 

خود پســاب به تصفیه خانه وارد می کند و در 
کنار آن برخی واحدهای تولیدی نیز پســاب 
خود را چندین برابر ظرفیــت قبلی وارد این 
مجموعه کرده که این خود مشــکلاتی جدی 
در ایــن حوزه به وجود آورده اســت.اعلمی در 
بخش دیگری از سخنان خود خاطرنشان کرد: 
متأسفانه برخی واحدهای تولیدی نیز سرب و 

مواد سمی را وارد تصفیه خانه می کنند که این 
خود نگرانی ها را چندین برابر کرده است.

وی اضافــه کــرد: زمانی کــه ورودی به 
تصفیه خانــه بیــش از خروجی باشــد، قطعا 
مشــکلاتی را در تصفیه پســاب و ورود آن به 
محیط پیرامونی شــاهد هستیم که رهاسازی 
این پساب های آلوده به قره سو و اراضی اطراف 

مشــکلاتی جدی رقم زده است.دبیر شرکت 
خدماتی شــهرک صنعتی اردبیل 2 بیان کرد: 
باید واقعیت ها را بگوییم تا مســئولان دنبال 
راهکار سریع و جدی باشند هر چند که محیط 
زیست تنها به شکایت بسنده کرده و مدام ما 
را مقصر می داند در حالی که زیرساخت ها باید 
در این شهرک که در مرحله واگذاری زمین در 
فازهای سه و چهار است، پیش بینی لازم برای 
ظرفیت تصفیه خانه و مراحل فروش پســاب 
استاندارد به خود واحدهای صنعتی انجام شود.

اعلمی بــه آلوده بــودن آب این شــهرک 
صنعتی نیز اشــاره کرد و ادامه داد: در حالی 
که باید از منبع آب با کیفیت تحویل صاحبان 
واحدهای صنعتی شــود، متأسفانه آب آلوده 
تحویل صنعتگران شــده و این دغدغه فعالان 
تولیدی و اقتصادی را چندین برابر کرده است.

فرماندار شهرســتان نمین نیز با تأیید این 
مشکل و ورود پساب آلوده به رودخانه قره سو 
یادآور شــد: بــا مســئولان آب و فاضلاب به 
صــورت مکرر رایزنی هایــی را انجام دادیم اما 
متأسفانه مشکل حل نشده و ما شکایت خود 
را به صورت رسمی از آب و فاضلاب به دادگاه 

ارجاع دادیم.
طیب امینی تصریح کرد: مســئولان قول 
داده بودنــد ظرف یک ماه مشــکل فاضلاب 
ورودی بــه قره ســو را برطرف کننــد اما این 
مشــکل حل نشــده و انتظار می رود تدبیری 
بهتر در این زمینه اندیشــیده شود. وی گفت: 
متولیان امر به ویژه آب و فاضلاب و در کنار آن 
محیط زیست باید خروجی آب از تصفیه  خانه 
به قره سو را مورد بررسی قرار داده و در صورت 

آلوده بودن اجازه این کار را ندهند.

امنیت شــغلی، دستمزد، بهداشت و ایمنی 
کار اولویت هــای یــک کارگر اســت ولی در 
مرحله اول آمــوزش ایمنی کار برای کارگران 
باید اولویت اول کارفرمایان باشــد. کارگران از 
کارفرمایان انتظار دارنــد که جان نیروی کار 

برای شان مهم باشد.
به گزارش ایلنا از گرگان، حدود 300 هزار 
کارگر بیمه  شــده در گلستان مشغول به کار 
هســتند و همچنین 28 هزار نفر در بیش از 
1100 واحد های صنعتی در اســتان مشغول 
بــه کارند. هر ســاله تعــدادی از کارگران در 
واحد های تولیدی و صنعتی به دلایل مختلفی 

دچار حادثه و حتی مرگ می شوند.
هیچگونه اقدامــی در جهت بهبود وضعیت 
ایمنی کارگران در اســتان بــه صورت جدی 
انجــام نگرفته اســت و باید زیرســاخت های 
مربوط به مســائل ایمنی برای کارگران مورد 
توجه مسئولان قرار بگیرد تا وضعیت گلستان 

بهتر شود.
اکثــر حوادثی که بــرای کارگــران اتفاق 
می افتاد به این دلیل است که کارفرما نظارت 
درســتی برای ایمنی کار انجــام نمی دهد.در 
بعضــی از کارخانه جات اســتان افرادی را به 

عنوان مســئول ایمنی انتخــاب می کنند که 
تخصصی در این زمینــه ندارند و باید افرادی 
انتخاب شــوند که توانمند باشند و بحران ها را 
پیش بینی کنند.کارگران بارها اعلام کرده اند 
که ما موضوع ایمنــی را به کارفرما می گوییم 
اما اقدامی جدی صــورت نمی گیرد. بعضی از 
کارگران در حین کار به قدری آسیب می بینند 

که باعث خانه نشینی آن ها می شود.
رئیس شــورای هماهنگی کار گلستان در 
گفت وگــو خبرنگار ایلنا اظهارکرد: ایمنی کار 
و امنیت جانــی از مهم ترین دغدغه ها جامعه 
کارگری اســت و کارفرمایان موظف به تامین 
ایمنی کارگران در محل کارشــان هســتند. 
مســئولان باید بازرسی ها را بیشــتر کنند و 
نقش بازرســی از کارگاه ها و بویژه کارگاه های 
پرخطر از اهمیت بالایی برخوردار اســت.روح 
الله تجری ادامه داد: مجهــز نکردن کارگاه ها 
به سیســتم های اعلام و اطفای حریق و عدم 
تجهیز وسایل برقی به سیستم اتصال به زمین، 
حفاظ گــذاری نکردن قســمت های خطرناک 
دســتگاه ها، کار در ارتفاع بدون رعایت شرایط 
ایمنی کار، استفاده نکردن از وسایل حفاظت 

فردی و ... بیشترین موارد نقص ایمنی است.

وی بیان کرد: خوشــبختانه با بازرسی های 
مکرری که انجام دادیم حوادث ناشــی از کار 
در گلستان کاهش داشته است. حوادث شغلی 
زنگ خطر از دســت رفتن نیروی کار به ویژه 
جوان اســت و باید اقدمــات جدی تری برای 
حفظ و ســلامت نیروی کار در اســتان انجام 
شــود.وی تصریح کــرد: برگــزاری دوره های 
آموزشی به صورت مستمر مطابق روش های به 
روز، استفاده از کارگران در بخش های مختلف 
کارگاه بــا توجه به مهارت و تخصص شــان، 
آموزش نحوه کار ایمن در استفاده از ابزارها و 
ماشین آلات و ... راه های کاهش حوادث ناشی 

از کار است.
وی خاطرنشان کرد: کارفرمایانی که کارگر 
استخدام می کنند باید از همان روز اول وی را 
بیمه کنند که اگر حادثه ای در کارگاه برایش 
اتفاق افتاد بتواند از مســتمری و کارافتادگی 
اســتفاده کند. دولت و مجلس اقداماتی انجام 
دهند که حوادث ناشــی از کار کاهش جدی 
داشته باشد.معاون روابط کار اداره کل تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی استان گلستان هم در این 
باره به ایلنا، اظهار کرد: در راســتای صیانت از 
نیروی کار و اجرای صحیح قانون بازرسان اداره 

کل کار استان طی 10 ماه ابتدای سال گذشته 
بیش از ۶ هــزار مورد بازرســی از واحد های 
مشمعول قانون کار را انجام دادند. بازرسی های 
اداره کل کار از واحد ها نسبت به سال گذشته 

10 درصد افزایش داشته است.
موســی بی باک ادامــه داد: بازرســی از 
کارگاه های پرخطر یکی از اولویت های نظارتی 
ایــن اداره کل اســت که در 10 مــاه ابتدای 
ســال گذشــته بیش از 2 هزار مورد بازرسی 
صورت گرفته اســت. بازرسی های انجام شده 
نسبت به ســال گذشــته ۷0 درصد افزایش 
داشــته اســت. وی بیان کرد: عمده حوادث 
ناشــی از کار در کارگاه های ساختمانی اتفاق 
می افتد و خوشــتبختانه حوادث ناشی از کار 

در کارگاه های ســاختمانی بیش از 40 درصد 
کاهش داشته است. 

تعداد حوادث ناشــی از کار منجر به فوت، 
20 درصد کاهش داشته است.وی خاطر نشان 
کرد: صیانــت از نیروی کار از اهداف اداره کل 
کار گلســتان است و در این راستا طی 10 ماه 
اخیــر 30 کارگاه به علت عــدم رعایت موارد 
ایمنی به اســتناد ماده 105 قانون کار پلمپ 
شــده اســت. به مالکین، مجریان و کارگران 
برای رعایت دقیق مــوارد ایمنی تذکر و ابلاغ 
می شــود.وی خاطرنشان کرد: کارفرمایان باید 
امنیت و ســلامت کارگران را در محیط کار با 
تهیه وسایل ایمنی تامین کنند و نحوه کاربرد 

این امکانات و وسایل را به آنان بیاموزند.

حوادث شغلی زنگ خطر از دست رفتن نیروی کار به ویژه جوان است

لزوم آموزش ایمنی کار برای کارگران گلستانی

رخنه گیاهان خودرو در درون سنگ نگاره برم دلک

دبیر شرکت خدماتی شهرک صنعتی اردبیل 2 تأیید کرد

سرریزفاضلابشهرکصنعتیشماره۲اردبیلبهقرهسو

رخنه گیاهان خودرو در درون ســنگ نگاره برم دلک، 
نوشــتن یادگاری و به تازگی هــم کند و کاو های غیرمجاز 
و دســتبرد قاچاقچیان به حریم آن، از جمله چالش هایی 
اســت که این یادمان ملی با آن دست و پنجه نرم می کند.
قاچاقچیان و سودجویان اموال تاریخی و فرهنگی به تازگی 
به حریم درجه یک ســنگ نگاره های ساسانی »برم دلک« 
شیراز، دستبرد زده اند و اقدام به کندوکاو های غیرمجاز، در 

محوطه باستانی آن کرده اند. 
محوطۀ تاریخــی، فرهنگی و طبیعی »بـَـرم دِلک« در 
جنوب خاوری )شرقی( شــیراز جای گرفته و در برگیرندۀ 
3 سنگ نگاره از پادشاهان ساســانی )شاهپور یکم، بهرام 
دوم و صحنــه ازدواج بهــرام دوم( است.ســنگ نگاره های 
ساسانی نامدار به »برم دلک« را بی گمان باید شناسنامه و 
نشــانه های هویتی مردم شهر شیراز به شمار آورد، یادمانی 
که با گذشت بیش از هزار و ۷50 سال همچنان به زیست 
خود ادامه می دهد.این یادمان تاریخی با شمارۀ ۷1 در 15 

دی ماه 1310 خورشیدی به ثبت ملی رسیده است.
ســیاوش آریا فعال و پژوهشــگر تاریخ ایران و میراث 

فرهنگی در فارس با ارســال عکس هایی از یادمان ملی برم 
دلک برای خبرنگار ما، در خصوص مشکلات و چالش های 
ســنگ نگاره برم دلک اظهار کرد: نگارکند های ساسانی با 
نامهربانی و بی مهری های فراوانی در چندین سال گذشته 
رو به رو شده و آسیب های بی شماری به یادگار ساسانیان 

و محوطه باستانی آن وارد شده است.
او ادامــه داد: رخنه گل ســنگ ها و گیاهان خودرو در 
درون سنگ نگاره ها تا نوشــتن یادگاری و خراش بر روی 
نگارکند هــا تنها بخــش کوتاهی از دشــواری های یادگار 
ساســانیان در شیراز اســت.آریا افزود: ریختن انبوه زباله و 
نخاله ساختمانی و پسماند در ورودی محوطه »برم دلک« 
چهره زشــت و زننده ای را برجای گذاشته و بوی بد زباله ها 
بسیار آزار دهنده است.فعال میراث فرهنگی در فارس گفت: 
در بازدید میدانی 2 روز پیش، بیننده 2 کند و کاو غیرمجاز 
بزرگ، یکــی در ابتدای ورودی محوطه و دیگری پشــت 
کوهی که ســنگ نگاره ها بر روی آن تراشیده شده است، 
بودم.او تصریح کرد: اواخر اســفندماه پارســال، هیچ مورد 
تــازه ای از کندوکاو غیرمجاز وجود نداشــت و هر دو آن ها 

مربوط به همین یک ماه گذشته است.
پژوهشگر تاریخ ایران و میراث فرهنگی اضافه کرد: این 
کندوکاو هــای غیرمجاز قاچاقچیان فرومایــه و نابخرد، در 
بیرون فنس و عرصه )در حریم درجه یک سنگ نگاره های 
برم دلک( اســت، ولی زنگ خطری برای یادگار ساسانیان 
به شــمار می آید.آریا بیان کرد: بر پایه مسئولیت اجتماعی 
خویش، مدیر کل میراث فرهنگی اســتان و مسئول یگان 
حفاظت میراث فرهنگی فارس را در این خصوص آگاه کرده 

و خواستار پیگیری موضوع شدم.
همچنین برخی از مسئولان هم طی یکی دو سال اخیر 
از احیا و بازسازی یادمان ملی برم دلک سخن گفته اند، اما 
گویا چالش های این اثر تاریخی همچنان باقی است. ایمانیه 
استاندار فارس در فروردین 1401 بیان کرده است: سایت 
برم دلک و قصر ابونصر به عنوان یکی از طرح های در دست 
اجرا در کلان شهر شــیراز در حوزه احیاء بنا های میراث و 
گردشــگری است، و برای تکمیل ســایت برم دلک و قصر 
ابونصر نیازمند تملک مســیر و احیا و بازسازی این منطقه 

تاریخی هستیم.

محمد فــرخ زاده معاون هماهنگی امور گردشــگری و 
زیارت اســتانداری فارس هم در خرداد 1401 بیان کرده 
است: در بولوار نصر شرقی دو اثر تاریخی قصر ابو نصر و برم 
دلک که خاستگاه شکل گیری اولیه شهر شیراز نیز هستند، 
وجود دارد که احیا، و بازسازی این دو اثر در راستای جذب 
گردشگر و توریست بسیار اهمیت دارد.محمدحسن اسدی 
شهردار شیراز هم در اسفند 1401 گفته است: هفت پروژه 
گردشگری شهری توسط شــهرداری شیراز در دستور کار 
اســت که شــامل طرح احداث تله کابین، بــاغ پرندگان، 
شهربازی بزرگ، پارک آبی، احیای مجموعه گردشگری برم 

دلک و قصر ابونصر و احداث آکواریوم است.
یادمان تاریخی برم دلک نیازمند نظارت و توجه اســت 
تا از آســیب های بیشتر به آن جلوگیری شود. آثار تاریخی 
می تواننــد نه تنها موجب رشــد اقتصادی و اشــتغالزایی 
شهرستان و استان شوند بلکه در توسعه کشور هم تاثیرگذار 
هســتند و مســئولان و مردم باید با همــکاری و همیاری 
یکدیگر از این یادگار های نیاکانی نگهبانی و پاسداری کنند 

تا از تخریب و نابودی آن ها پیشگیری شود.

مدیرعامــل آب منطقه ای مازندران 
گفت: سال قبل 4.5 میلیون مترمکعب 
آب از نکارود بــه پناهگاه حیات وحش 

میانکاله منتقل شد.
بــه گزارش مهــر، حیــدر داوودیان 
در گفت وگو بــا خبرنگاران اظهار کرد: 
اجرای سیستم آبیاری و زهکشی شبکه 
گلورد طی چند ســال اخیر هرچند که 
با هدف تأمین آب کشــاورزی و هدایت 
آب ســد گلورد به کشتزارها انجام شد، 
اما برای انتقال آب به تالاب میانکاله نیز 

تأثیر بسزایی دارد. وی افزود: در سال 1402 از کانال های شبکه آبیاری و زهکشی گلورد حدود 4.5 میلیون متر 
مکعب از نکارود به میانکاله انتقال یافت که نقش مهمی در بهتر شــدن وضعیت این ذخیره گاه مهم زیســت کره 
داشت. مدیرعامل شرکت آب منطقه ای مازندران خاطرنشان کرد: در طراحی و اجرای تأسیسات و زیرساخت های 
آبی اهداف محیط زیســتی نیز همواره مورد توجه قرار دارد که شبکه آبیاری و زهکشی گلورد نیز از این قاعده 

مستثنی نیست.
داوودیان تصریح کرد: اگرچه مدیریت و حفاظت از تالاب میانکاله با اداره کل حفاظت محیط زیســت استان 
اســت، اما شــرکت آب منطقه ای مازندران به عنوان متولی منابع آبی و تالاب های استان خود را مکلف به انجام 
اقدامات حفاظتیِ لازم می داند و طی سال های اخیر بارها به منظور کمک به احیای این ذخیره گاه مهم بین المللی 

برنامه ریزی های برای انتقال آب انجام شده است.
وی با بیان این که 90 درصد آب تالاب میانکاله باید از طریق دریا تأمین شــود، اظهار کرد: با توجه به این که 
ســد گلورد هنوز به طور کامل آبگیری نشد میزان اثرگذاری شــبکه آبیاری و زهکشی به زمین های کشاورزی 
پایین دســت و تالاب میانکاله هنوز به طور صددرصدی به چشم نمی آید و نقش شبکه آبیاری و زهکشی گلورد 

در کمک به تالاب میانکاله پس از آبگیری کامل سد گلورد افزایش می یابد.

اصفهان  علمی دانشــگاه  هیات  عضو 
گفت: تغییر ســبد انــرژی برای کاهش 

آلودگی هوای اصفهان ضروری است.
بــه گــزارش ایرنــا، عضــو هیــات 
علمی دانشگاه اصفهان گفت: تغییر سبد 
انرژی و حرکت به سمت استفاده بیشتر 
از انرژی های تجدیدپذیر مانند خورشیدی 
برای کاهش آلودگی هوای کلانشهر های 

کشور از جمله اصفهان ضروری است.
حســین احمدی کیا افزود: بیشترین 
مصرف در ســبد انرژی در کشــورمان 

در زمان حاضر مربوط به گاز طبیعی اســت درحالی که این ســبد باید تغییر و تنوع پیدا کند و شــدت مصرف 
انرژی کاهش یابد تا در مواقعی مانند ســردی هوا یا خرابی تاسیســات گازرســانی با مشکل کمبود گاز و تبعات 
ناشــی از آن مانند استفاده از مازوت مواجه نشویم. این اســتاد گروه مکانیک دانشگاه اصفهان ادامه داد: بسیاری 
از ســاختمان ها و صنایع فقط از سوخت گاز طبیعی اســتفاده می کنند و جایگزینی برای انرژی های دیگر ندارند 
بنابراین در صورت کمبود تامین گاز با مشــکل جدی مواجه می شــوند. احمدی کیا با اشاره به ظرفیت انرژی های 
دیگر مانند خورشــیدی، باد و هســته ای، افزود: استفاده از انرژی خورشــیدی در مناطقی مانند اصفهان هنوز به 
 مرحلــه مطلوبی نرســیده اســت درحالی که اگر این اتفــاق افتاده بود، میزان وابســتگی بــه نیروگاه ها کاهش 
می یافت.او اضافه کرد: مصرف برق در فصل زمســتان چندان بالا نیســت بنابراین می توان با اســتفاده از انرژی 

خورشیدی و بهینه سازی مصرف گاز تا حدودی در سبد انرژی تعادل برقرار کرد.
احمدی کیا با اشاره به اینکه قوانین و مصوبات لازم در این زمینه در کشور وجود دارد، تاکید کرد: همه راهکار ها 
مشــخص اســت، اما با برنامه ریزی و سرمایه گذاری اجرایی خواهد شد. او با بیان اینکه در زمان حاضر گاز طبیعی 
حدود ۷5 درصد از سبد انرژی کشورمان را تشکیل می دهد، گفت: این سبد در اغلب کشور های دیگر متنوع است 

و در مواقع ضروری به راحتی می توانند مصرف انرژی را به مدل دیگری تغییر دهند.

مدیرعامل آب منطقه ای مازندران:

4/5 میلیون مترمکعب آب به میانکاله منتقل شد
عضو هیات علمی دانشگاه اصفهان عنوان کرد

ضرورت تغییر سبد انرژی برای کاهش آلودگی هوای اصفهان


